Family Council

Background Information Pilot Schemes on Mental Health Services

INTRODUCTION

This paper provides background information to facilitate Members' discussion of the PowerPoint presentation on two pilot schemes on mental health services launched by the Food and Health Bureau (FHB).

BACKGROUND

- 2. The Government attaches great importance to the mental well-being of the public. To ensure that our mental health regime can rise up to the challenges of a growing and ageing population, FHB has set up a Review Committee on Mental Health (Review Committee), chaired by the Secretary for Food and Health, in May 2013 to review the existing mental health policy and services with a view to mapping out the future direction for the development of mental health services in Hong Kong. Two expert groups, namely Expert Group on Child and Adolescent Mental Health Services and Expert Group on Dementia, are set up under the Review Committee to review the existing services and make recommendations on service enhancement to the Review Committee.
- 3. Based on the recommendation of the Expert Group on Child and Adolescent Mental Health Services, FHB has been working with the Education Bureau, the Hospital Authority (HA) and the Social Welfare Department (SWD) for the implementation of a pilot scheme on school-based support services for students with mental health needs based on a medical-social-educational collaboration model. The pilot scheme will last for two school years from September 2016 to June 2018.
- 4. Based on the recommendation of the Expert Group on Dementia, FHB has jointly developed with SWD and HA a two-year pilot scheme named as "Dementia Community Support Scheme" (智友醫社同行計劃)

to enhance support services for elderly with mild and moderate dementia at the community level based on a medical-social collaboration model. The pilot scheme, to be funded by the Community Care Fund, will be launched in February 2017.

5. A PowerPoint presentation on the details of the two pilot schemes prepared by FHB is at **Annex**.

ADVICE SOUGHT

6. Members are invited to note the content of FHB's presentation and provide their views.

Family Council Secretariat September 2016



精神健康服務先導計劃:

「校本精神健康支援服務」 「智友醫社同行」



精神健康檢討委員會

- 政府在2013年成立精神健康檢討委員會,為精神健康政策進行檢討。
- ▶ 精神健康檢討委員會轄下成立兩個專家小組和一個諮詢委員會。



校本精神健康支援服務 先導計劃

校本精神健康支援服務先導計劃

根據「兒童及青少年精神健康服務專家小組」建議,食衞局成立專責小組,與醫管局、教育局和社署共同籌劃「校本精神健康支援服務」先導計劃。

校本精神健康支援服務先導計劃

- > 為期兩個學年。
- 以「醫、社、教」合作模式為本。
- 在學校建立溝通和協作平台,為有精神健康需要的學生提供支援服務。

5

校本精神健康支援服務先導計劃

目標學校

九龍區中、小學。

目標學生

- 被醫管局確診患有精神健康問題的學生;或
- 》 並非為醫管局確診個案,但學校認為是有精神 健康需要的學生。

校本精神健康支援服務先導計劃

服務範圍

- 跨界別專業團隊,在學校平台為個案提供:
 - > 全面評估
 - > 護理方案
 - > 跨界別介入服務和支援
 - > 定期個案會議

7

校本精神健康支援服務先導計劃

實施時間表

- 2016年9月: 醫管局、教育局和社署與9所學校建立溝通平台,為處理個案做準備工作
- 2017年1月:處理合適個案。
- ▶ 2017年4月: 為額外8所學校建立溝通平台。
- ▶ 2017年9月:為合共17所學校提供服務。

長者認知障礙社區支援服務 先導計劃 「智友醫社同行」

智友醫社同行計劃

- 現時,約有28 000名接受醫管局服務的人士患有不同程度的認知障礙症。
- 根據專家小組的建議,行政長官在 2016年《施政報告》中提出推行先導 計劃。
 - ► 醫社合作
 - 加強社區支援

智友醫社同行計劃

- 食物及衞生局成立專責 小組籌劃先導計劃
 - > 智友醫社同行計劃

11

智友醫社同行計劃

- > 為期兩年
- > 4個醫管局聯網
- > 20間長者地區中心
- > 8個地區
- > 2000名長者

智友醫社同行計劃

服務對象

- 年滿60歲或以上的長者,並:
 - a) 被醫管局確診患有輕度或中度認知障 礙症的患者;或
 - b) 懷疑出現早期認知障礙症徵狀的長者 地區中心會員。

13

智友醫社同行計劃

計劃內容

- 為患者設計和執行護理方案
- 為照顧者提供支援服務
- 舉行個案會議跟進個案支援情況

智友醫社同行計劃

先導計劃目標

- 加強社區支援服務
- 試行「醫社合作」模式
- 提升處理認知障礙症能力
- 加強長者地區中心護理元素
- ▶ 鼓勵應用資訊科技

15

智友醫社同行計劃

實施時間表

- 2017年2月:參與計劃的新聘人員履新、接受培訓和協助落實服務細節安排。
- > <u>2017年4月</u>:開始提供認知障礙症支援服務。
- 2019年1月:先導計劃完結。





多謝